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1. Általános alkalmasság, európai elkötelezettség és személyes függetlenség 

Milyen személyes képességekkel és tapasztalatokkal rendelkezik, melyek különösen alkalmassá teszik Önt arra, 

hogy biztosként előmozdítsa – elsősorban azon a területen, amelynek felelőse lenne – az általános európai 

érdekeket? Hogyan járul majd hozzá a Bizottság politikai iránymutatásainak végrehajtásához? Hogyan valósítja 

majd meg a nemek közötti egyenlőség érvényesítését, és hogyan építi be a nemek közötti egyenlőség szempontjait 

a tárcájához tartozó valamennyi szakpolitikába? Hogyan valósítja majd meg az ifjúsági szempontok 

érvényesítését? 

Függetlenségére vonatkozóan milyen biztosítékokkal tud szolgálni a Parlamentnek, és hogyan biztosítaná, hogy 

semmilyen múlt-, jelen- vagy jövőbeli tevékenysége ne ébresszen kétséget a Bizottságon belüli feladatkörének 

ellátásával kapcsolatban? 

Életemből több mint három évtizedet a politikának és a közös érdekek képviseletének szenteltem. Fizikusként, a 

tudományos élet területéről kerültem bele a politikába 1988-ban a Sąjūdis mozgalom hullámával, amikor az 50 

éve tartó szovjet megszállás idején a litvánok békés eszközökkel küzdöttek szabadságukért. Az általam vallott 

értékek jelentős része a Sąjūdis-korszakban gyökerezik, amelynek középpontjában a litván államiság helyreállítása 

és az európai demokráciák családjához való visszatérés állt. Politikai munkásságom során mindvégig 

meggyőződéses európai voltam. Litvánia belépése az Unióba és a NATO-ba egyfajta történelmi csoda, amely 

hozzájárult a függetlenség megszilárdulásához és a kiemelkedő gazdasági és társadalmi sikerek lehetőségének 

megteremtéséhez. Ezért meggyőződésem, hogy az EU- és a NATO-tagság olyan példa nélküli átalakító erővel bír, 

amely Európa más részein is képes kifejteni hatását. 

A politikai pályám során betöltött különböző vezetői pozíciók lehetővé tették számomra, hogy számos ismeretre, 

tapasztalatra és készségre tegyek szert. Két alkalommal is (1999–2000 és 2008–2012) Litvánia miniszterelnökévé 

neveztek ki. Első ízben akkor, amikor országom (az 1998-as orosz gazdasági válság következtében) mély 

gazdasági krízissel szembesült, másod ízben pedig a 2008–2012-es globális pénzügyi válság idején. Népszerűtlen, 

de szükséges reformokkal és szerkezetátalakításokkal, valamint az EU hatékony támogatásának köszönhetően az 

általam irányított kormányok sikeresen küzdöttek meg ezeket a krízisekkel. 

A Majdan téri forradalom kitörésének pillanatától törekszem segíteni az Ukrajnának nyújtott nemzetközi 

támogatás megerősödését. 2022-ben kezdeményeztem a „United for Ukraine” (U4U) globális parlamenti hálózat 

kiépítését, amely világszerte támogatja Ukrajna ügyét. Miként azt Ursula von der Leyen, a Bizottság megválasztott 

elnöke politikai iránymutatásában kifejezte: „az Ukrajna biztonságába történő befektetés a legjobb befektetés 

Európa biztonságába.” Az EU-nak ugyanakkor fel kell készülnie „a legszélsőségesebb katonai eseményekre” is 

(amint azt megbízólevelemben említettem). Ehhez „Európa védelmének rendszerszintű átalakítására” van 

szükségünk (Ursula von der Leyen, GLOBSEC, 2024. augusztus 30.). 

Azzal, hogy Oroszország háborút indított Ukrajna ellen, az európai kontinens legmélyebb biztonsági válságával 

kell szembenézünk a második világháború óta. A válságban azonban ott rejlik a lehetőség. Amint azt Jean Monnet 

már 1957-ben kifejtette, Európa válságokon keresztül fog megszületni, az ezekre a válságokra alkalmazott 

megoldások összességeként. Miként arra a politikai iránymutatás is rámutat, ki kell lábalnunk a jelenlegi biztonsági 

válságból, és életre kell hoznunk az európai védelmi uniót. 

Ezért a főképviselővel/alelnökkel szoros együttműködésben és a technológiai szuverenitásért, biztonságért és 

demokráciáért felelős ügyvezető alelnök irányítása alatt az én feladatom azon feltételek megteremtése lesz, 

amelyek mentén a védelmi és űripar elegendő erőforrással fog rendelkezni ahhoz, hogy ez az új korszak 
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beköszönthessen. A főképviselővel/alelnökkel együtt megbízatásom első 100 napja során elő fogunk terjeszteni 

egy fehér könyvet az európai védelem jövőjéről. Ez a fehér könyv felvázolja az EU védelmi szerepének új 

megközelítését, meghatározza beruházási igényeinket és a valódi európai védelmi unió kiépítésének módját. 

Munkám során minden tőlem telhetőt megteszek azért, hogy segítsem a nemek közötti egyenlőség általános 

érvényesülését a védelmi és űrpolitikában. Kinevezésem esetén latba vetem biztosi befolyásomat annak érdekében, 

hogy előmozdítsam a Bizottság nemek közötti egyenlőséggel kapcsolatos kezdeményezéseit, különösen a 2025 

utáni időszakra szóló új nemi esélyegyenlőségi stratégiát. 

Biztosi tevékenységem során követni fogom a politikai iránymutatások ifjúsággal kapcsolatban meghatározott 

irányát, többek között azzal, hogy megszervezem a védelemről és a világűrről szóló első ifjúságpolitikai 

párbeszédet, ezen személyes részt veszek, és törekszem arra, hogy azt évről évre megtartsák. A fiatalok kiemelt 

kérdésként kezelik a békét és a nemzetközi biztonságot. A portfóliómon belüli szakpolitikák kialakításakor 

figyelembe fogom venni visszajelzéseiket. 

 

 Politikusi szempontból rendkívül fontos a felelős vezetés, a nagy fokú átláthatóság, valamint a magatartási és 

etikai szabályok betartása. Jómagam mindig igyekeztem nyitott maradni, érdekeltségi nyilatkozataim nyilvánosan 

hozzáférhetőek voltak, a biztosi kinevezésemhez kapcsolódó nyilatkozatot pedig az Európai Parlament is 

közzéteszi.  

Ami a függetlenséget, az átláthatóságot, a pártatlanságot és a rendelkezésre állást illeti, hű leszek az uniós 

szerződések betűjéhez és szelleméhez, teljes mértékben eleget fogok tenni az Európai Unió működéséről szóló 

szerződés 339. cikkében meghatározott szakmai titoktartási kötelezettségnek, tiszteletben fogom tartani az Európai 

Bizottság tagjainak magatartási kódexét, és az európai érdekeknek megfelelően fogok eljárni, nem követve 

semmilyen külső utasítást. Elkötelezem magam az uniós szerződések védelme és végrehajtása mellett; álláspontom 

semleges és független az egyes tagállamok – köztük a jelölésemre javaslatot tevő tagállam – érdekeitől. Ha biztosi 

feladataim ellátása során a jövőben összeférhetetlenség merülne fel, erről haladéktalanul tájékoztatni fogom Ursula 

von der Leyen megválasztott elnököt.  

 

2. A tárca irányítása és együttműködés az Európai Parlamenttel  

Kötelezettséget tud-e vállalni arra, hogy megfelelően tájékoztatja a Parlamentet saját és az irányítása alá tartozó 

szervezeti egységek tevékenységeiről? Milyen szempontból tekinti magát elszámoltathatónak a Parlament előtt? 

Milyen konkrét kötelezettségvállalásokat kíván tenni a Parlamenttel végzendő közös munka és a Parlamentben – 

bizottsági és plenáris üléseken – való jelenlét, az átláthatóság, az együttműködés, valamint a Parlament 

álláspontjainak és jogalkotási kezdeményezésekre vonatkozó kéréseinek tényleges nyomon követése tekintetében? 

Készen áll-e arra, hogy a tervezett kezdeményezésekkel és a folyamatban lévő eljárásokkal kapcsolatban a 

Parlamentet – a Tanáccsal egyenrangú félként – naprakész információkkal és dokumentumanyaggal lássa el? 

Az Európai Parlament volt és jelenlegi képviselőjeként, valamint volt nemzeti parlamenti képviselőként és 

miniszterelnökként tisztában vagyok azzal, hogy mennyire fontos a parlamenti felügyelet és a Parlamenttel való 

szoros együttműködés, és tudom, hogy mit jelent az Európai Unió távolabbi régióiból és a konfliktus sújtotta 

területekhez közeli országokból származó polgárok érdekeinek képviselete. 

A szakpolitikai döntéshozatal és a politikai párbeszéd valamennyi szakaszában együtt fogok működni a 

Parlamenttel és az érintett bizottságokkal, többek között az illetékes parlamenti bizottságok előtt való megjelenés 

révén. Arra is utasítom szolgálataim felső vezetését, hogy napirendjükben részesítsék előnyben az Európai 

Parlament felkéréseit. Annak biztosítása, hogy az európai parlamenti képviselők írásbeli kérdéseire mihamarabb 

válaszoljunk, és hogy az Európai Parlament állásfoglalásait megfelelően és időben nyomon kövessük, e 

kötelezettségvállalás szerves részét képezi; hasonlóképpen igyekszem személyesen is rendelkezésre állni a 

bizottságok elnökeivel és azok tagjaival tartandó kétoldalú találkozókon. Emellett arra utasítom kabinetemet és a 

felelősségi körömbe tartozó szolgálatokat, hogy tanúsítsanak nyitottságot az európai parlamenti képviselőkkel, a 

képviselőcsoportokkal és a személyzettel folytatott megbeszélések iránt, továbbá biztosítsák a rendszeres 

információáramlást technikai szinten is. A megválasztott elnök iránymutatásaival összhangban készen fogok állni 

arra, hogy az Európai Parlament kérésére részt vegyek a plenáris ülésen folytatott vitákban, az arra legmegfelelőbb 

módon. 
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Annak érdekében, hogy új utakat és elképzeléseket találjunk az uniós polgárok és a civil társadalom hangjának 

felerősítésére, gondoskodni fogok az Európa jövőjéről szóló konferencia ajánlásainak kellő mértékű 

figyelembevételéről. A nemzetközi hálózatépítés előmozdítása terén szerzett tapasztalataimat felhasználva aktívan 

törekedni fogok a civil társadalommal és a független szakértőkkel való hálózatépítés és együttműködés új 

formáinak kialakítására. 

A Bizottság megválasztott elnökének politikai iránymutatásaiban és a megbízólevelemben tükröződő elvekre 

kívánok építeni azáltal, hogy a parlamenti bizottságokban és a háromoldalú egyeztetéseken rendszeresen 

alkalmazom a párbeszéden alapuló munkakultúrát. Az Európai Parlament és a Tanács viszonylatában 

messzemenőkig tiszteletben fogom tartani az egyenlő bánásmód elvét, összhangban a 2010. évi keretmegállapodás 

és a jogalkotás minőségének javításáról szóló 2016. évi intézményközi megállapodás rendelkezéseivel. 

A megbízólevelemben említett kulcsfontosságú jogalkotási javaslatok, különösen az európai védelmi ipari 

program és a jövőbeli uniós űrjogszabály fontos kezdeti mérföldkövei lesznek munkámnak, amelyben az Európai 

Parlament társjogalkotóként vesz részt. Emellett megbízólevelem értelmében különös jelentőséget fogok 

tulajdonítani az érvényesítés és végrehajtás terén elért eredményekről szóló éves jelentés elkészítésének, és 

hozzájárulok a vállalatok adminisztratív terheinek és jelentéstételi kötelezettségeinek csökkentéséhez, tájékoztatva 

erről mind a parlamenti bizottságokat, mind a megfelelő tanácsi formációkat. 

Teljes mértékben tudatában vagyok annak, hogy portfólióm – biztosi kinevezésem esetén – olyan érzékeny 

területeket érint, amelyek megtárgyalása csak korlátozott keretek között lehetséges. Mindez nem akadályozna meg 

abban, hogy konstruktív megoldásokat találjak az Európai Parlamenttel a kölcsönös bizalom szellemében folytatott 

eszmecserére.  

Teljesen egyetértek a megválasztott elnökének arra vonatkozó kötelezettségvállalásával, hogy a Parlament 

nagyobb szerepet kapjon a jogszabályok kezdeményezésében és kidolgozásában, és készen állok arra, hogy – 

iránymutatásaival összhangban – az EUMSZ 225. cikke szerinti parlamenti állásfoglalásokra jogalkotási 

javaslatokkal válaszoljak, teljes mértékben tiszteletben tartva az arányosság, a szubszidiaritás és a minőségi 

jogalkotás elveit. Ennek érdekében strukturált párbeszédet fogok szervezni Önökkel, hogy megvitassuk, miként 

lehet előmozdítani azokat a 225. cikk szerinti – és a parlament által esetlegesen elfogadandó – állásfoglalásokat, 

amelyek az én hatáskörömbe tartoznak, továbbá gondoskodni fogok arról, hogy ezekre az állásfoglalásokra a 

Bizottság időben válaszoljon.  

A Külügyi Bizottság kérdései: 

3. Önt azzal az új feladattal bízták meg, hogy segítse a valódi európai védelmi unió kiépítésének európai szintű 

koordinálását. Hogyan kívánja elérni ezt az ambiciózus célt megbízatásának időtartama alatt? Hogyan képzeli el 

a feladatok megosztását és a szerepek egymást kiegészítő jellegét az alelnökkel/főképviselővel – tekintettel ez 

utóbbinak a KBVP-ben betöltött vezető szerepére – és a technológiáért, szuverenitásért, biztonságért és 

demokráciáért felelős ügyvezető alelnökjelölttel? A Bizottság döntéshozatali folyamatainak sérelme nélkül 

megbízatásának időtartama alatt melyek lennének az Ön konkrét prioritásai a jogalkotási, költségvetési és politikai 

kezdeményezések tekintetében, beleértve a közös kezdeményezéseket, valamint a védelmi és űrpolitikai tárcára 

vonatkozó rövid-, közép- és hosszú távú célkitűzéseket/célokat? Melyek a fő kihívások, és hogyan küzdené le ezeket 

a prioritások és célkitűzések megvalósítása során, és hogyan szándékozik azokat finanszírozni?  

A többszörös, komplex és növekvő fenyegetések által jellemzett geopolitikai környezetben mielőbb fel kell 

gyorsítanunk a valódi európai védelmi unió felé tett előrelépést. Ez paradigmaváltást és az európai védelem 

szisztematikus átalakítását teszi szükségessé, a tagállamok megkérdőjelezhetetlen védelmi szuverenitásának 

sérelme nélkül.  

Véleményem szerint az európai védelmi unió létrehozása általában véve az uniós védelmi felkészültség és 

készenlétben állás stabil állapotának elérését jelenti. Az EU-nak és tagállamainak képeseknek kell lenniük arra, 

hogy megvédjék Európa polgárait, területi integritását, kritikus eszközeit és infrastruktúráját, valamint alapvető 

értékeit és demokratikus folyamatait. Egy igazi védelmi uniónak támaszkodnia kell a versenyképes, innovatív és 

reziliens európai védelmi technológiai és ipari bázisra (EDTIB) is. Ehhez közös, fokozatosan felépülő és 

folyamatos erőfeszítésekre lesz szükség, amelyek igényeink és célkitűzéseink közös megértésén alapulnak.  

Amint azt Ursula von der Leyen elnök a következő Bizottságnak szóló politikai iránymutatásában kifejtette, új 

megközelítést kell kialakítanunk, és meg kell határoznunk a valódi európai védelmi unió kiépítéséhez szükséges 

beruházási igényeket. Kinevezésem esetén az Unió külügyi és biztonságpolitikai főképviselőjével / az alelnökkel 
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együtt e célból egy fehér könyvet fogok bemutatni az európai védelem jövőjéről, amely hozzájárulhat egy igazán 

európai törekvés kiérleléséhez és a hozzáillő intézkedések meghatározásához. Az ezzel kapcsolatos 

egyeztetéseknek vélhetően három fő súlypontja lesz. Elsőként: az európai védelmi unió az irányítás 

észszerűsítését, valamint azon felelősségi körök és tevékenységek olajozott összehangolását igényli, amelyeket az 

Európai Unióról szóló szerződés és az Európai Unió működéséről szóló szerződés szabályoz. Az alapvető védelmi 

politikának és a védelmi iparpolitikának kéz a kézben kell járnia. Másodszor, az európai védelmi uniónak a 

fenyegetések közös érzékelésén és közös elemzésén kell alapulnia. Harmadszor, ne feledjük azt a 

kötelezettségvállalást, hogy növelni és javítani kell beruházásainkat, illetve közös, európai szintű beruházásokat 

kell végrehajtanunk, teljes mértékben ki kell használnunk a meglévő eszközöket és erőforrásokat, és át kell 

gondolnunk, miként biztosíthatjuk magunknak azon további forrásokat, amelyek egyelőre hiányoznak alapvető 

céljaink eléréséhez.  

Figyelemmel a fentiekre, a közös biztonság- és védelempolitikai szempontok már nem választhatók el az uniós 

védelmi iparpolitikától. A fenyegetések nyomon követéséért és a kapcsolódó igények meghatározásáért felelős 

személyeknek hatékonyabban kell egyeztetniük azokkal a vezetőkkel, akik aktiválhatják ipari programjainkat és 

kapcsolódó erőforrásainkat. Ez nem pusztán feltétele annak, hogy törekvéseinket siker koronázza, hanem 

küldetésünk központi kérdése. Hasonlóképpen, az európai védelmi unióval kapcsolatos munkának elő kell 

segítenie a védelmi ipar versenyképességét és termelési kapacitását, valamint hozzá kell járulnia biztonsági célú 

tevékenységünk külső és belső vonatkozásainak koherenciájához is. Ez azt jelenti, hogy a védelemért és az 

űrpolitikáért felelős biztosnak együtt kell működnie a technológiáért, szuverenitásért, biztonságért és 

demokráciáért felelős ügyvezető alelnökjelölttel és az Unió külügyi és biztonságpolitikai főképviselőjével / az 

alelnökkel a közös célok elérése érdekében. 

Ez az együttműködés hasznos lesz az uniós űrprogramokban és -kezdeményezésekben rejlő lehetőségek teljes körű 

kiaknázása szempontjából is azon kulcsfontosságú prioritások szolgálatában, mint a biztonság és védelem, a 

reziliencia, a gazdasági növekedés, a digitális és zöld átállás. A legkorszerűbb uniós űrrendszerek iránti sürgető 

igényünknek megfelelően erős és innovatív űriparra van szükségünk, amely versenyképes, diverzifikált és képes 

biztosítani az Unió függetlenségét, új technológiák, megoldások és ipari folyamatok jellemzik, és képes 

előmozdítani a kiemelt uniós űrpolitikai kezdeményezéseket. Folytatni kívánom az űradatgazdasági stratégiával 

kapcsolatos munkát, fokozni kívánom az uniós űripar versenyképességét, és elő kívánom segíteni az innovatív 

induló vállalkozások és kkv-k növekedését. 

A szinergiák felkutatása – a védelem és az űrpolitika területénél kezdve – természetesen tevékenységem központi 

eleme lesz. Az uniós biztonsági és védelmi űrstratégiára építve teljeskörűen élnünk kell a világűr védelmi célú 

felhasználásának lehetőségével, és meg kell védenünk az EU és a tagállamok űreszközeit. Kinevezésem esetén 

elsőbbséget fogok biztosítani a védelmet támogató űrszolgáltatások fejlesztésének és telepítésének, beleértve a 

Galileo kormányzati ellenőrzésű szolgáltatást és az IRIS2 biztonságos konnektivitási szolgáltatásokat, valamint a 

kormányzati és védelmi felhasználóknak nyújtott Föld-megfigyelési szolgáltatást. E programok biztonságos és 

zavarmentes alkalmazásának biztosítása érdekében az Uniónak autonóm, megbízható és költséghatékony 

kapacitásokra lesz szüksége a világűrhöz való hozzáférés tekintetében. Arra fogok törekedni, hogy a világűrhöz 

való autonóm hozzáférés biztosítására irányuló erőfeszítések fokozása, valamint a kontinensünk felbocsátási 

szolgáltatást nyújtói közötti nagyobb diverzifikáció és élénkebb verseny révén Európa megerősítse szuverenitását 

a világűrhöz való hozzáférés és a világűr használata terén. 

E megbízatás elsőrendű prioritása a védelmi iparba és az űrágazatba történő beruházások biztosítása, 

mindenekelőtt az európai védelmi technológiai és ipari bázis versenyképessége előtt álló kihívások kezelése 

érdekében. Az egyik fő probléma a krónikus alulfinanszírozottság, és amint arra a Bizottság és a főképviselő 

elemzése rámutatott: további 1,1 billió EUR állna rendelkezésre a védelem céljaira, ha a tagállamok 2006 és 2020 

között következetesen a GDP-jük 2 %-át költötték volna erre a célra. Az EDTIB hatékonyságát tovább rontja a 

piac széttagoltsága, mivel az egyes uniós országok hazai védelmi iparuk támogatását preferálják, és ez uniós 

szinten rossz hatásfokú, kisléptékű termelést eredményez. Ez a széttagoltság és alulfejlett gyártási kapacitás 

nyilvánvalóan tükröződik abban a tényben, hogy Oroszország ukrajnai agressziójának kezdete és 2023 júniusa 

között az uniós védelmi beszerzések mintegy 75 %-a az EU-n kívülről származott. Emellett az EU védelmi 

kiadásainak növekedése jelentősen elmaradt más globális hatalmakétól: 1999 és 2021 között mindössze 19,7 %-

kal nőtt, míg az olyan országok, mint az Egyesült Államok, Oroszország és Kína ugyanebben az időszakban sokkal 

jelentősebb mértékben növelték védelmi költségvetésüket. 

Mind a védelem, mind az űrpolitika tekintetében feltétlenül kezelnünk kell a sürgető geopolitikai és biztonsági 

kihívásokat. Az első lehetőség kétségtelenül az erőforrások egyesítése a kiemelt közös érdekű európai védelmi 

projektekben. Teljes mértékben tisztában vagyok azzal, hogy a kulcsfontosságú beruházási prioritások 
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meghatározása – legyen szó készültségünk megerősítéséről vagy a NATO-hoz való európai hozzájárulás 

növeléséről – nem lesz könnyű feladat. Ennek szellemében érdemesnek tartom felkutatni a védelmi beruházások 

uniós szintű, strukturáltabb formában történő nyomon követésének lehetőségeit, kezdve az európai védelmi ipari 

stratégia által javasolt és az uniós irányításba és a nemzeti programokba való beépítés révén továbbfejlesztett 

mutatókkal. Középtávon arra kell ösztönöznünk a tagállamokat, hogy növeljék és javítsák beruházásaikat, illetve 

közös, európai szintű beruházásokat hajtsanak végre. Amint azt politikai iránymutatásaiban a megválasztott elnök 

említi, elsődleges és elengedhetetlen feladatunk a nemzeti fegyveres erők mielőbbi újjáépítése, megerősítése és 

átalakítása – a tagállamok által meghatározott keretek között.  

A következő többéves pénzügyi keret nagyszerű lehetőséget kínál az uniós űrpolitikai fellépés hatásának 

maximalizálására, az uniós költségvetésnek az uniós prioritások megvalósítása érdekében történő mozgósítására, 

valamint a magánberuházások és a nemzeti közberuházások tervezhetővé tételére. Az erős és innovatív űripar 

támogatása érdekében le szeretném vonni a tanulságokat a CASSINI-ből, az űrvállalkozások támogatására 

irányuló bizottsági kezdeményezésből. 

Amint az Ursula von der Leyen elnök az új Bizottság számára adott iránymutatásában leszögezi, az új Európai 

Versenyképességi Alap olyan beruházási kapacitásként jön létre, amely támogatni fogja az EU versenyképessége 

szempontjából kritikus stratégiai ágazatokat, ideértve az űrágazatot is. Kinevezésem esetén szorosan együtt fogok 

működni a jólétért és az iparstratégiáért felelős ügyvezető alelnökkel, valamint a költségvetésért, a csalás elleni 

küzdelemért és a közigazgatásért felelős biztossal e cél érdekében. 

Az európai védelmi ipar versenyképességének és termelési kapacitásának támogatása érdekében a következő 

többéves pénzügyi keret kidolgozásakor ambiciózusabb megközelítést kell alkalmaznunk a védelmi finanszírozás 

terén. 

Ha megerősítenek tisztségemben, hozzá fogok járulni az egységes piac megszilárdításához azáltal, hogy valódi 

egységes védelmi piacot hozok létre. A fő hangsúly a szabványosításon lesz, beleértve a NATO katonai 

szabványainak tagállamok általi végrehajtását, valamint azon, hogy a tanúsítási eljárások konvergáljanak. Mindez 

magában foglalja az elfogadott polgári és védelmi szabványok – például a NATO STANAG-ok – alkalmazásának 

előmozdítását az uniós védelmi ipari programokban, továbbá a gyors kereszttanúsítási tevékenységek támogatását 

az interoperabilitás biztosítása, valamint annak érdekében, hogy minél inkább elháruljanak a védelmi termékek 

piaci értékesítése előtt álló akadályok EU-szerte. Ezenkívül a védelmi vonatkozású termékek transzferéről és a 

védelmi beszerzésekről szóló irányelvek felülvizsgálatán túl át kell gondolnunk, miként segíthetnénk vállalataink 

piacra jutását, a határokon átnyúló együttműködés kiszélesítését és gördülékenyebbé tételét, valamint az ellátás 

biztonságának fokozását. Kinevezésem esetén 2025 első felében a biztosi testület többi tagjával együtt egy olyan 

uniós űrjogszabály előterjesztésén fogok munkálkodni, amely megnyitja az utat az egységes űrtechnológiai piac 

előtt. Ez a jogszabály növelni fogja űriparunk versenyképességét, több üzleti lehetőséget teremt, és egyszerűbbé 

űripari vállalataink életét.  

Hiszek abban, hogy a kulcsfontosságú érdekelt felekkel, például az Európai Parlamenttel, a Tanáccsal, a 

tagállamokkal, az iparral, a kutatói közösséggel és a társadalom szélesebb rétegeivel való folyamatos 

együttműködés képes biztosítani a szükséges részvételt és konszenzusépítést az európai védelmi iparra és világűrre 

vonatkozó ambiciózus menetrend támogatása tekintetében. 

 

4. Oroszország Ukrajna elleni agressziós háborúja visszahozta a teljes körű háborút az európai kontinensre. Az 

EU első, védelemért és űrpolitikáért felelős biztosaként, aki vezető szerepet tölt be az európai védelmi unió és az 

európai védelem jövőjéről szóló fehér könyv létrehozásában, mely prioritások szem előtt tartásával kívánja 

támogatni a tagállamokat az európai védelmi képességek az uniós polgárok biztonságának garantálása érdekében 

történő azonnali, közép- és hosszú távú helyreállításában? E tekintetben tudna-e példákat felhozni olyan 

kezdeményezésekre, amelyeket a Bizottság kidolgozhatna, és amelyek összhangban lesznek az alelnök/főképviselő 

és a tagállamok által meghatározott igényekkel és a versailles-i nyilatkozatban foglalt kötelezettségvállalásokkal?  

Szilárd meggyőződésem, hogy képesnek kell lennünk a nemzeti védelmi készletek feltöltésére, és fel kell 

vérteznünk a tagállami fegyveres erőket a szükséges eszközökkel ahhoz, hogy a legszélsőségesebb katonai 

cselekmények bekövetkezése esetén is helyt tudjanak állni. Ez azt jelenti, hogy jelentős beruházásokat kell 

eszközölnünk védelmi képességeink helyreállítása és lehető leghatékonyabb kiépítése érdekében.  
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E kritikus szükségletek kielégítésekor két különböző kihívással kell szembenéznünk, eltérő időkeretek között. 

Rövid távon haladéktalanul fokoznunk kell az EU felkészültségét egy esetleges katonai agresszióval szemben. 

Ugyanakkor közép- és hosszú távra is terveznünk kell, felismerve, hogy az elkövetkező évtizedekben az Egyesült 

Államok valószínűleg csökkenteni fogja jelenlétét az európai védelem területén, mivel a Kína által támasztott 

stratégiai kihívásra összpontosít. Ez a kettős kihívás rávilágít arra, hogy sürgősen meg kell erősíteni az EU védelmi 

autonómiáját és képességeit, biztosítva, hogy az Unió hatékonyan megvédhesse érdekeit és biztonságát az egyre 

összetettebb globális környezetben. 

Úgy vélem továbbá, hogy rövid távon folytatnunk kell a védelmi kutatás és fejlesztés támogatását az Európai 

Védelmi Alapon (EDF) keresztül. Folytatnunk kell két vészhelyzeti eszközünk, az európai védelmi ipar 

együttműködésen alapuló beszerzés keretében történő megerősítését szolgáló eszköz (EDIRPA) létrehozásáról 

szóló rendelet és a lőszergyártás támogatásáról szóló rendelet (ASAP) végrehajtását is.  

A magasabb szintre emelt uniós keresletösszevonás és a hagyományos védelmi felszerelések ipari termelésének 

fokozása érdekében azonban ennél is többet kell tennünk, méghozzá a lehető legszorosabb együttműködésben a 

tagállamokkal. Többek között: i. elő kell mozdítanunk a megfelelő információcserét az uniós tagállamok, az EU 

és a NATO között a védelmi erőforrások és igények jelenlegi mennyiségi jellemzőire vonatkozóan, ami végső 

soron egy olyan uniós védelmi ipari termelési tervet eredményezhet, amely az európai védelmi technológiai és 

ipari bázis (EDTIB) termelőképességét összehangolt módon optimalizálja és hatékonyan koordinálja az uniós 

tagállamok és a NATO-szövetségesek kollektív biztonsági szükségleteivel; ii. a tagállamokkal karöltve meg kell 

vizsgálnunk az uniós katonai biztonsági kritériumokon alapuló közös készletfelhalmozás alternatíváit, valamint 

nyomon kell követnünk a védelmi ipar kapacitásépítésére és a nemzeti programokba beépíthető beruházásokra 

vonatkozó uniós mutatókat; iii. a tervezett európai védelmi ipari programon (EDIP) keresztül elő kell mozdítanunk 

a közös közbeszerzést, keresletösszevonás és alacsonyabb árszintek alkalmazásával.  

Ezért együtt fogok működni a Parlamenttel és a Tanáccsal az EDIP mielőbbi elfogadása érdekében, és remélem, 

hogy e tekintetben számíthatok az Önök nélkülözhetetlen támogatására.  

Számítok támogatásukra a katonai mobilitás átfogó katonai logisztikai erőforrássá történő alakításánál is, amihez 

többek között jelentős beruházásokra lesz szükség a katonai mobilitási infrastruktúrába, valamint az ezen 

mobilitást érintő szabályozási szűk keresztmetszetek felszámolásánál. Fokoznunk kell a légi teherfuvarozási 

képességeket, és növelnünk kell a logisztikai infrastruktúrába, például a kikötőkbe, repülőterekbe, vasutakba, vízi 

utakba és közutakba történő beruházást. A katonai mobilitás e vonatkozásaival kapcsolatban – amennyiben 

megerősítést nyerek tisztségemben – szorosan együtt fogok működni a fenntartható közlekedésért és turizmusért 

felelős biztossal. Emellett ki kell fejlesztenünk a szükséges infrastruktúrát, ami magában foglalja a digitalizáció, a 

forgalmiáramlás-figyelés és a rakományoptimalizáló rendszerek területét. Meg kell könnyítenünk a csapatok és 

felszerelések határokon át történő mozgatását, lényegesen lecsökkentve a bevetési időt, és ezáltal jelentősen javítva 

kollektív védelmünket és a hadműveleti készenlétet.  

Ezek az intézkedések megkövetelik a katonai mobilitás megerősítését, mégpedig az azt gátló akadályok 

felszámolása révén. 

 Készen kell állnunk azonban új védelmi képességek biztosítására is tagállamaink fegyveres erői számára. 

Elegendő eszközzel kell rendelkeznünk ahhoz, hogy összpontosítani tudjunk a mindnyájunkat érintő legnagyobb, 

határokon átnyúló fenyegetésekre. Ehhez európai beruházási forrásokat kell elkülöníteni a következő többéves 

pénzügyi keretben. Ugyanakkor javaslatokat fogunk tenni az azonnali védelmi beruházási szükségletek 

kielégítésére is. 

Emellett meg kell vizsgálnunk azokat az alternatívákat, amelyek magukban foglalhatják az uniós szintű 

finanszírozás, a nemzeti hozzájárulások és az innovatív finanszírozási megoldások kombinációját, ösztönözve 

ezzel a magánszektor védelmi képességekbe történő beruházásait bizonyos kiemelt területeken, például az európai 

légvédelmi pajzs, a kibervédelem, a katonai mobilitás vagy a dróntechnológia területén. 

Jövőbeli fellépéseinket az említett kiemelt területeken a Bizottságnak és az Unió külügyi és biztonságpolitikai 

főképviselőjének közösen kell meghatároznia, a tagállamok teljes körű bevonásával, hiszen végső soron a 

tagállamok döntik el, hogy mely prioritásokkal kell elsőként foglalkozni. Igen fontos, hogy gondoskodjunk az 

európai védelmi képességek megerősítését szolgáló szilárd keretre való zökkenőmentes átállásról. 
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5. Ön megbízást kapott arra, hogy (az alelnökkel/főképviselővel együttműködésben) már megbízatásának első 100 

napján terjessze elő az európai védelem jövőjéről szóló fehér könyvet, valamint utasították, hogy e folyamat révén 

járuljon hozzá a Tanács, a Parlament, a nyilvánosság és más érdekelt felek közös jövőképéhez és törekvéseihez, 

és erősítse meg az EU–NATO partnerséget. Hogyan fog proaktívan és hatékonyan együttműködni az Európai 

Parlamenttel mind az európai védelem jövőjéről szóló fehér könyv, mind pedig az Ön hatáskörébe tartozó egyéb 

kezdeményezések kidolgozása és kialakítása folyamatainak legkorábbi szakaszától kezdve egészen azok 

működőképessé tételéig és végrehajtásáig (többek között a következő többéves pénzügyi keret előkészítése során)? 

Ezzel kapcsolatban kérjük, részletezze, hogyan szándékozik: rendszeres eszmecserét folytatni a plenáris ülésen és 

az érintett bizottságokkal; biztosítani a „strukturált párbeszédet” és az Ön rövid időn belüli eseti jelenlétét jelentős 

események vagy fejlemények esetén; azt biztosítani, hogy a Parlament álláspontjait megfelelően figyelembe vegyék 

a jogi aktusokra irányuló javaslatokban, valamint az uniós kommunikációban és stratégiákban; azt biztosítani, 

hogy a Parlament megkapja az Ön tárcája szempontjából releváns információkat és dokumentumokat, beleértve 

a Tanáccsal megosztottakat is, valamint azt, hogy az érintett bizottságokat haladéktalanul és teljes körűen, írásban 

és szóban is tájékoztassák; valamint azt biztosítani, hogy a Parlament zárt üléseken megfelelő és releváns nem 

nyilvános információkat kapjon? 

A megválasztott elnök rám bízta azt a feladatot, hogy a külügyi és biztonságpolitikai főképviselővel és a Bizottság 

alelnökjelöltjével együtt dolgozzak ki egy, az európai védelem jövőjéről szóló fehér könyvet, mindenekelőtt azért, 

hogy párbeszédet kezdeményezzünk a nyilvánossággal, az érdekelt felekkel, az Európai Parlamenttel és a 

Tanáccsal, és így konszenzus alakulhasson ki az EU-n belüli védelem új, közös megközelítéséről. A kiindulópont 

a Bizottság megbízatásának első 100 napja során elkészülő fehér könyv lesz, melynek célja, hogy már a folyamat 

korai szakaszában bevonja Önöket a lehetséges utak és a továbblépés módozatainak meghatározásába. 

Amint arra a megválasztott elnök emlékeztetett: amikor Európa védelméről van szó, a tagállamoknak és az uniós 

intézményeknek szorosan együtt kell működniük. Európa védelme pedig az európai polgárok védelmét jelenti. A 

választásokat követő uniós felmérés kimutatta, hogy azon hét prioritás egyike, amelyek arra sarkallták a 

polgárokat, hogy szavazzanak, éppen az EU védelme és biztonsága volt. Az Önök intézményének hozzájárulása 

révén az európai polgároknak valódi beleszólásuk lesz a védelmi ügyekbe, amelyek nem pusztán a tagállamok és 

a katonai szakértők monopóliuma, és nem is lehetnek azok. Az európai védelem jövőjéről szóló fehér könyv 

tökéletes lehetőséget kínál arra, hogy széles körű nyilvános vitát folytassunk arról, mi mindent igényel a védelmi 

készültség elérése. 

Együtt kívánok működni az Európai Parlamenttel, teljes mértékben tiszteletben tartva a tagállamok – mint védelmi 

ügyekben szuverén döntéshozók – fontos szerepét. Fel fogom kérni Önöket, hogy az európai védelem tekintetében 

követendő irányról szóló véleményükkel járuljanak hozzá ehhez a folyamathoz. A közös kül- és biztonságpolitika, 

valamint a közös biztonság- és védelempolitika végrehajtásáról szóló éves jelentéseivel az Európai Parlament 

hatékonyan befolyásolhatja a fehér könyv előkészítését. 

Kinevezésem esetén megtiszteltetésnek fogom érezni, ha plenáris ülésen ismertethetem a fehér könyvet, és ezzel 

az Európai Parlament bizottságainak szintjén együtt határozhatjuk meg a védelmi kérdésekről folytatott intenzív 

párbeszéd irányát.  

A fehér könyv közzététele csak a kezdete lesz a közös jövőképünk meghatározásához vezető útnak. Ha a 

védelemért és az űrpolitikáért felelős biztosi tisztségemben megerősítést nyerek, számíthatnak rám a Parlamenttel 

való hatékony és még szorosabb együttműködés terén. 

Együtt kívánok működni Önökkel az EU-NATO partnerség kapcsán is, amelynek továbbfejlesztésére törekszem 

a főképviselővel/alelnökjelölttel szoros együttműködésben, teljes mértékben követve az inkluzivitás, a 

viszonosság és az EU döntéshozatali autonómiájának elvét, tiszteletben tartva ugyanakkor az egyes tagállamok 

biztonság- és védelempolitikájának sajátos jellegét is.  

Meggyőződésem, hogy az Európai Unió egyedülálló hozzáadott értékkel rendelkezik, amikor kiegészíti a 

tagállamok és a NATO által a védelem területén tett erőfeszítéseket. Építeni fogok az EU egyedülálló eszközeire, 

nevezetesen a költségvetésre és a szabályozási képességre, valamint az űrtechnológiai eszközök kínálta 

lehetőségre, amely révén a tagállamok és a NATO előreléphetnek a kritikus védelmi erőforrások fejlesztésében. 

Mindez a NATO kollektív védelem terén betöltött kulcsszerepének megerősítéséről szól. Bízom benne, hogy 

számos alkalommal lesz módunk megvitatni az Unió hozzájárulását a kontinens általános védelmi 

felkészültségéhez, valamint azt, hogy ez miként egészíti ki a NATO tevékenységét. 
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Ennek szellemében szeretném méltatni a NATO Parlamenti Közgyűlésével fenntartott kapcsolatokért felelős 

küldöttség munkáját. Az Euronest Parlamenti Közgyűlés korábbi társelnökeként különösen nagyra értékelem a 

parlamenti diplomáciát, és örömmel fogok együttműködni a NATO Parlamenti Közgyűlésével fenntartott 

kapcsolatokért felelős küldöttséggel és az EP illetékes bizottságaival. 

A megbízólevelemben említett kulcsfontosságú jogalkotási javaslatok, különösen az európai védelmi ipari 

program és a jövőbeli uniós űrjogszabály fontos kezdeti mérföldkövei lesznek munkámnak, amelyben az Európai 

Parlament társjogalkotóként vesz részt. Várakozással tekintek a Parlamenttel végzendő közös munka elé az európai 

védelmi ipari program létrehozásáról szóló javaslattal kapcsolatban. Meg fogom bízni szolgálataimat, hogy 

tartsanak technikai tájékoztatókat, segítendő a szöveg küszöbön álló elemzését. 

Ami a leendő uniós űrjogszabályt illeti, mindig számítani lehetett az Európai Parlament támogatására. Gondolok 

itt a biztonsággal és fenntarthatósággal kapcsolatos javasolt kísérleti projektekre, amelyek közvetlen jelentőséggel 

bírnak a szóban forgó szabályozás szempontjából. Mindnyájan egyetértünk abban, hogy közös szabályokra van 

szükségünk ahhoz, hogy az űrágazat szereplői Unió-szerte zökkenőmentesen nyújthassák szolgáltatásaikat. Hogy 

az űrágazat számára megteremtsük ezt az egységes piacot, arra az uniós űrjogszabály a legmegfelelőbb eszköz. 

Ezt az elképzelést támogatják a tagállamok, az Európai Parlament és az érdekelt felek (az ipar és a tudományos 

körök), akikkel az előkészítő folyamat során már mélyreható konzultációra került sor. A tagállamok, a Parlament 

és az űrtechnológiai ipar képviselőivel folytatott szoros együttműködés nélkülözhetetlen lesz e kezdeményezés 

sikeréhez.  

Emellett – amennyiben tisztségemben megerősítést nyerek – azon kívánok munkálkodni, hogy fokozzuk az űripar 

versenyképességét és a legtöbbet hozzuk ki az űradatok felhasználásából. Mindent meg kell tennünk annak 

érdekében, hogy valamennyi gazdasági ágazatban elháruljanak bizonyos technológiai akadályok, és megszűnjön 

az európai piac töredezettsége. Számítok ebben az Önök segítségére is. 

Ami a következő többéves pénzügyi keret előkészítését illeti, a jelenlegi programok felülvizsgálata kitűnő alkalom 

lesz az előttünk álló kihívásokról folytatott eszmecserére a Parlament illetékes bizottságaival. Elsősorban az uniós 

űrprogram közelmúltbeli félidős felülvizsgálatára és az Európai Védelmi Alap küszöbön álló felülvizsgálatára 

gondolok. A következő többéves pénzügyi keret fontos lehetőséget kínál az uniós intézkedések hatásának 

maximalizálására, az uniós költségvetésnek a kiemelt és sürgős uniós prioritások érdekében történő mozgósítására, 

a magán- és közberuházások kiszámíthatóságának biztosítására, valamint a célkitűzések közötti szinergiák 

megerősítésére. Az uniós pénzügyi környezet egyszerűsítése érdekében csökkentenünk kell az adminisztratív 

terheket is. Szorosan együtt fogok működni az Európai Parlamenttel, hogy az teljes mértékben betölthesse 

jogalkotói, ellenőrzési és menetrendet meghatározó szerepét. Az Európai Parlament és a Tanács viszonylatában 

messzemenőkig tiszteletben fogom tartani az egyenlő bánásmód elvét, összhangban a 2010. évi keretmegállapodás 

és a jogalkotás minőségének javításáról szóló 2016. évi intézményközi megállapodás rendelkezéseivel. 

Teljes mértékben tudatában vagyok annak, hogy portfólióm olyan érzékeny területeket érint, amelyek 

megtárgyalása csak korlátozott keretek között lehetséges. Mindez nem fog megakadályozni abban, hogy 

konstruktív megoldásokat találjak az Európai Parlamenttel a kölcsönös bizalom szellemében folytatott 

eszmecserére.  

Amennyiben szükségesnek látszik, készen állok megvizsgálni a megfelelő gyakorlati kommunikációs csatornák 

kialakításának lehetőségét az érzékeny információk megosztása céljából a megbízólevelem szerinti tárcához 

tartozó politikákért felelős bizottságokkal. 

 

Az Ipari, Kutatási és Energiaügyi Bizottság kérdései  

6. Mi az elképzelése a tárcájával kapcsolatban a megbízólevelében foglaltakon túl, és milyen örökséget kíván maga 

után hagyni? Milyen jogalkotási javaslatokat és egyéb kezdeményezéseket javasol a biztosi testületnek elfogadásra 

a következő öt évben, és különösen az első 100 napban? Hogyan fogja biztosítani, hogy ezek a javaslatok, valamint 

a meglévő jogszabályok végrehajtása megerősítsék Európa versenyképességét? Ezeket a jogalkotási javaslatokat 

célzott hatásvizsgálatokra szándékozik-e alapozni? Milyen tervei vannak különösen a védelmi termékek és 

szolgáltatások egységes piacára, az Európai Védelmi Alapra, az európai űrjogszabályra, az űradatgazdasági 

stratégiára, valamint az EDIRPA, az ASAP, az európai védelmi ipari stratégia és az uniós biztonsági és védelmi 

űrstratégia végrehajtására vonatkozóan?  
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Megtiszteltetés és kiváltság lesz számomra elsőként betölteni a védelmi és űrpolitikai biztosi tisztséget, amennyiben 

az Európai Parlament megerősíti kinevezésemet. Tisztában vagyok azzal, hogy az új tisztség az ukrajnai háborúra 

és a növekvő geopolitikai feszültségekre adott uniós válasz részét képezi. Bizakodóvá tesz az a tény, hogy az Európai 

Unió számos válságon túljutott már történelme során, és mindig képes volt olyan irányba alakulni, hogy meg tudjon 

birkózni az új kihívásokkal. Érdekeink védelme olyan stratégiai területeken, mint az űrpolitika és a védelem, része 

ennek a gondolkodásmódnak. Törekedni fogok arra, hogy az EU védelmi ipara és űrpolitikája tartós hatást 

gyakoroljon az EU gazdaságára, biztonságára és védelmére, hozzájárulva az uniós polgárok jóllétéhez.  

Az EU védelmét magasabb szintre kell emelnünk, és ambiciózus intézkedések révén lépéseket kell tennünk egy 

valódi európai védelmi unió irányába. Ideje, hogy a tagállamok együttműködése ne kivétel, hanem szabály legyen, 

és a tagállami beruházásokat a mennyiség mellett a minőség is jellemezze, nevezetesen együttműködésen alapulóak 

és elsősorban az európai védelmi iparba irányulóak legyenek. Védelmi iparunk ihletet meríthet az olyan kiemelt 

európai űrprogramokkal kapcsolatos ipari együttműködésből, mint a Galileo vagy a Kopernikusz, amelyek 

előmozdítják az egész Unió számára előnyös közös fejlesztéseket és szolgáltatásokat. 

Amint az a Bizottság megválasztott elnökének politikai iránymutatásából és a megbízólevelemből is kiderül, a 

tényleges védelmi unió felé tartó folyamatot három súlyponti kérdés jellemzi. 

Az első a valódi egységes védelmi piac létrehozása, amelynek keretében a tagállamok a jelenlegi domináns nemzeti 

megközelítésről áttérnek a védelmi piacot és ipart középpontba állító szemléletre. A legnagyobb hangsúlyt itt a 

szabványosításra kell helyezni, beleértve a NATO katonai szabványainak tagállamok általi végrehajtását, valamint 

a tanúsítási eljárások összehangolását. Mindez magában foglalja az elfogadott polgári és védelmi szabványok – 

például a NATO STANAG-ok – alkalmazásának előmozdítását az uniós védelmi ipari programokban, továbbá a 

gyors kereszttanúsítási tevékenységek támogatását az interoperabilitás biztosítása, valamint annak érdekében, hogy 

EU-szerte elháruljanak a védelmi termékek piaci értékesítése előtt álló akadályok. 

A második súlyponti kérdés a jobb összhang megteremtése az uniós képességigények azonosítása és az ezen igények 

kielégítését célzó beruházások között, mégpedig megfelelő uniós programok és költségvetés meghatározása révén.  

A harmadik súlypont: a kiemelt közös érdekű európai védelmi projektek kidolgozása, amely meghaladná az egyes 

tagállamok pénzügyi és ipari kapacitását, döntő fontosságú az Unió biztonsági és védelmi érdekei, valamint 

technológiai szuverenitása szempontjából. Szorosan együtt kívánok működni a tagállamokkal annak érdekében, 

hogy segítsem őket a légvédelemmel, a kibervédelemmel, a drónokkal és a pilóta nélküli légi járművek elleni 

technológiákkal, valamint más kritikus prioritásokkal kapcsolatos közös projektek megvalósításában. Emellett az 

eddig elért eredményekre építve továbbra is prioritásként kezelném a katonai mobilitást. Ösztönözném továbbá az 

európai védelmi technológiai és ipari bázis (EDTIB) és Ukrajna közötti együttműködést, különösen a drónok és az 

innováció terén, a közelmúltban Kijevben létrehozott uniós Innovációs Hivatal tevékenységére építve.  

Az európai védelmi unió felé vezető úton az olyan rövid távú vészhelyzeti eszközökkel kapcsolatos tapasztalatokra 

fogunk építeni, mint a lőszergyártás támogatásáról szóló rendelet (ASAP) és az európai védelmi ipar 

együttműködésen alapuló beszerzés keretében történő megerősítését szolgáló eszköz (EDIRPA) létrehozásáról szóló 

rendelet.  

Kötelezettséget vállalok arra is, hogy fokozom az Európai Védelmi Alap erőfeszítéseit az uniós védelmi képességek 

széttagoltságának csökkentése és az európai védelmi ipar versenyképességének növelése érdekében. Kiemelkedő 

fontosságú lesz továbbá az európai védelmi ipari stratégiában javasolt intézkedések gyors végrehajtása, valamint a 

Tanácsban jelenleg tárgyalt európai védelmi ipari program mielőbbi elfogadása és végrehajtásának megkezdése. Ez 

utóbbival kapcsolatban az Európai Parlament az elkövetkező hónapokban döntő szerepet fog játszani. 

A jövő érdekében kiemelt figyelmet fogok szentelni az egységes európai védelmi piac létrehozásának támogatására, 

valamint az európai védelmi ipar versenyképességének és kapacitásának növelésére. 

Úgy vélem, szükségünk van az űrpolitikával kapcsolatos paradigmaváltásra is. Az űrágazattal kapcsolatos vízióm 

középpontjában az EU globális vezető szerepének megszilárdítása áll, miközben kiemelten kívánok foglalkozni 

majd az űripar versenyképességével, a világűr biztonsági és védelmi célú felhasználásának kiszélesítésével és az 

űrtechnológiai eszközök védelmével.  

Megközelítésem sarokköve az EU biztonsági és védelmi űrstratégiája lesz. Ennek megvalósításán együtt fogok 

dolgozni az Unió külügyi és biztonságpolitikai főképviselőjével és a Bizottság alelnökjelöltjével, valamint a biztosi 

testület többi tagjával és a tagállamokkal.  
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Rövid távon arra fogok összpontosítani, hogy a védelem fokozása érdekében folytatódjon az űrszolgáltatások 

fejlesztése. A kulcsfontosságú kezdeményezések közé tartoznak a Galileo kormányzati ellenőrzésű szolgáltatás és 

az IRIS2, az uniós biztonságos konnektivitási program, amely 2030-ra biztonságos konnektivitási szolgáltatásokat 

fog nyújtani a kormányzati és védelmi felhasználók számára. Középtávon a Föld-megfigyelés területén kormányzati 

célokat szolgáló új szolgáltatások kifejlesztésén fogok dolgozni, miközben jelenleg kísérleti szolgáltatás nyújtása, 

valamint megvalósíthatósági tanulmányok készítése zajlik. Ezzel párhuzamosan az uniós űrmegfigyelés és a Föld 

körüli pályán haladó objektumok nyomon követése (SST) szolgáltatás révén fokoznánk a világűr-megfigyelést 

(SSA), és kísérleti missziót dolgoznánk ki az űrbeli műveletek és szolgáltatások számára. Célom az is, hogy 

autonóm, rugalmas és sokoldalú hozzáférést biztosítsunk a világűrhöz. Hosszú távon arra fogok törekedni, hogy 

autonóm képességeket fejlesszünk ki az űrbeli műveletek és szolgáltatások területén.  

Kinevezésem esetén az erős és innovatív űrtechnológiai ipart az EU versenyképességének és biztonságának 

kulcsfontosságú pilléreként kezelném. Folytatnám az uniós űripar támogatására irányuló munkát, különösen a 

felbocsátási kapacitásra, a kutatásra és az innovációra vonatkozó stratégiai megközelítés előmozdítása, valamint a 

gazella és a növekvő innovatív vállalkozások támogatása terén. 

Amint az megbízólevelemből is kitűnik, az uniós űrjogszabály az uniós űrpolitika kulcsfontosságú eleme lesz, mivel 

létrehozza az egységes űrtechnológiai piacot, egyszerűsíti űripari vállalataink életét, és új üzleti lehetőségeket 

teremt. Gondoskodnék arról, hogy a szabványosítás központi szerepet kapjon az uniós űrjogszabály végrehajtásában. 

Közös megközelítés, közös normák és vonatkozó koordinációs mechanizmusok kialakításával meg fogjuk határozni 

a versenyképes uniós űripar felé vezető utat. 2024 elején mindehhez részletes hatásvizsgálat készült. Megállapításai 

egyértelműek voltak: közös szabályokra van szükségünk ahhoz, hogy az űrágazat szereplői Unió-szerte 

zökkenőmentesen nyújthassák szolgáltatásaikat. Az uniós űrjogszabály a legmegfelelőbb eszköz az egységes 

űrtechnológiai piac létrehozására, az uniós űripar globális szintű versenyképességének fokozására és arra, hogy 

egyenlő versenyfeltételeket biztosítsunk az összes szereplő számára. Az ágazat és más kulcsfontosságú érdekelt 

felek a konzultációs folyamat során általános támogatásukat fejezték ki ezzel az elképzeléssel kapcsolatban.  

Dolgozni fogok az egységes európai védelmi piac megteremtésén. A Bizottság javaslatot tesz egy európai 

versenyképességi alap létrehozására, hogy ösztönözze a stratégiai technológiákba történő beruházásokat olyan 

területeken, mint a mesterséges intelligencia, az űrkutatás, a tiszta technológiák, a biotechnológia, valamint a közös 

európai érdekű projektek. Arra fogunk törekedni, hogy a költségvetésünkben rejlő potenciált közös célok elérésére 

használjuk fel, csökkentve a magánberuházások kockázatait. Európa képes kollektív erőt mozgósítani arra, hogy 

összefogva fektessen be az nagyratörő közös projektekbe. 

 

7. Milyen konkrét intézkedéseket tervez annak érdekében, hogy növelje a védelmi ipar képességét a releváns 

termékek és szolgáltatások elegendő mennyiségű, hatékony és versenyképes előállítására? Hogyan tervezi 

kiterjeszteni a védelmi ipari képességeket az egész EU-ban az indokolatlan külső függőségek csökkentése 

érdekében, különösen a kkv-k és a kis méretű, közepes piaci tőkeértékű vállalatok esetében, az egyéb uniós 

szakpolitikákra elkülönített költségvetés sérelme nélkül? Milyen intézkedéseket tervez annak érdekében, hogy az 

európai ipar számára jobb hozzáférést biztosítson a nyersanyagokhoz és a kulcsfontosságú alkotóelemekhez, 

valamint hogy csökkentse az egyes technológiák használatára vonatkozó korlátozásokat? Milyen tervei vannak az 

európai védelmi vonatkozású termékek és szolgáltatások vásárlásának vonzóbbá tételére? Hogyan kívánja 

biztosítani, hogy az európai védelmi technológiai és ipari bázisnak (EDITB) nyújtott uniós támogatás együtt járjon 

a kkv-k és a közepes piaci tőkeértékű vállalatok ellátási láncokba való integrálásával és a különböző tagállamok 

szereplői közötti valóban új partnerségek ösztönzésével? Általánosabban fogalmazva, hogyan fogja fokozni a 

tagállamok közötti együttműködést, és milyen szerepet szán az Európai Védelmi Ügynökségnek? Mi az elképzelése 

a határokon átnyúló együttműködés kialakításáról és a védelmi ipar lehetséges „szakosításáról”? Milyen szerepet 

szán a digitális technológiáknak az európai védelem területén? Hogyan használná ki a lehető legnagyobb 

mértékben az EDIP költségvetését és struktúráit? Ön szerint melyek a megfelelő pénzügyi források az EDIP és a 

kapcsolódó jelenlegi eszközök számára, és hogyan kívánja biztosítani azokat? Hogyan fogja biztosítani, hogy az 

EDIP a lehető legnagyobb előnyökkel járjon az uniós ipar számára, és mi a véleménye az arra vonatkozó 

támogathatósági kritériumokról? Mi a véleménye az ukrán védelmi ipar közvetlen finanszírozására vonatkozó 

uniós megközelítésről, és tervezi-e e megközelítés megerősítését? Hogyan képzeli el az EDIP jövőjét 2027 után?  

 

A védelmi készültség elérése érdekében az Uniónak és tagállamainak nemcsak minden pillanatban rendelkezniük 

kell a legnagyobb katonai fenyegetések kezeléséhez szükséges képességek teljes spektrumával, de ki is kell 

használniuk e rendelkezésre állás előnyeit. Ez azt jelenti, hogy minden kritikus technológiát el kell sajátítani, és 

garantálni kell az ellátás biztonságát minden szükséges felszerelés tekintetében, a felhasználás korlátozása nélkül.  
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E cél elérése érdekében – és ez szilárd meggyőződésem – az EU-nak képesnek kell lennie arra, hogy olyan védelmi 

technológiai és ipari bázisra támaszkodjon, amely globális szinten versenyképes, ugyanakkor rugalmas és reziliens 

a tekintetben, hogy kellő időben és mennyiségi szempontból kielégítő módon válaszoljon a tagállamok igényeire, 

amikor azok valamely fenyegetés kapcsán elrettenteni vagy ellenállni kívánnak. Ennek az uniós védelmi 

technológiai és ipari bázisnak (EDTIB) felvértezettnek kell lennie minden sokkhatással szemben, hogy ellátási 

láncai jól működjenek a legnehezebb körülmények között is. 

Első célkitűzésem ezért az lenne, hogy új intézkedéseket hozzak a védelmi termékek egységes piacában rejlő 

lehetőségek teljes körű kiaknázására. Ez lehetővé tenné az EU védelmi ipara számára, hogy kihasználja a nagyobb 

piac előnyeit, növelve ezzel a hatékonyságot, és megkönnyítve egyszersmind az innovációkhoz való hozzáférést.  

Emellett a kkv-k határokon átnyúló bevonása a védelmi ellátási láncokba kulcsfontosságú tényező a védelmi 

termékek és szolgáltatások valódi európai egységes piacának létrehozása szempontjából. E tekintetben úgy vélem, 

hogy építeni tudunk az Európai Védelmi Alappal kapcsolatos sikeres tapasztalatokra, ahol a kedvezményezettek 

mintegy harmada közép- és kivállalkozás. De más eszközök is megkönnyítik a kkv-k finanszírozáshoz való 

hozzáférését, például a már meglévő védelmi tőkefinanszírozási eszköz és az európai védelmi beruházási 

programról szóló rendeletre irányuló javaslatban említett FAST, vagyis az ellátási lánc átalakításának 

felgyorsítását célzó alap. Amennyiben védelemért és űrpolitikáért felelős biztosi tisztségemben megerősítenek, a 

kkv-k továbbra is kiemelt figyelmet fognak élvezni az EDTIB-t szolgáló valamennyi uniós védelmi ipari 

programunkban; támogatásukra új módokat és eszközöket keresünk, különös tekintettel az egyszerűsítésre. 

Készen állok arra, hogy intenzíven együttműködjek a társjogalkotókkal annak érdekében, hogy mielőbb 

elfogadásra kerüljön az európai védelmi ipari program (EDIP) létrehozásáról szóló legutóbbi rendeletjavaslat. A 

program, amelynek számos intézkedése az európai védelmi ipari stratégiában (EDIS) meghatározott ambiciózus 

célok megvalósítását célozza, 1,5 milliárd EUR összegű javasolt költségvetés formájában pénzügyi támogatást 

nyújt az EDTIB versenyképességének növeléséhez.  

Az EDIP új ösztönzőket és kereteket fog biztosítani ahhoz, hogy bátorítsa és megkönnyítse az EDTIB-vonatkozású 

termékekkel kapcsolatos keresletösszevonást, valamint a védelmi ipar fellendítésébe történő további 

beruházásokat. Konkrétabban: az EDTIB versenyképességének előmozdítására az EDIP – a lőszergyártás 

támogatásáról szóló rendelet (ASAP) keretében tesztelt beavatkozási logika kiterjesztésével – pénzügyileg 

támogatni fogja a releváns védelmi termékek európai gyártási kapacitásainak bővítését, biztosítva, hogy azok 

megfelelő időben és nagyságrendben rendelkezésre álljanak a tagállamok számára. Emellett az EDIP olyan 

intézkedéseket is bevezet, amelyek a vásárlás szempontjából vonzóbbá teszik az európai védelmi termékeket. A 

Bizottság javaslatot tett az európai katonai értékesítési mechanizmus létrehozására, amelynek célja az uniós 

felszerelések rendelkezésre állításának ösztönzése és beszerzésének megkönnyítése. Ez a mechanizmus magában 

foglalja az EDTIB keretében előállított felszerelések katalógusának összeállítását, valamint az európai védelmi 

készültségi társulások létrehozását a termékek hatékonyabb rendelkezésre bocsátása és a szállítási idő lerövidítése 

érdekében.  

Az EDTIB versenyképessége és vonzereje abban az innovációs potenciálban is benne rejlik, amelyet megfelelő 

beruházások révén szinten kell tartani. Ezzel összefüggésben megállapítható, hogy a digitális technológiák az 

európai védelmi ipart többféle területen is képesek megerősíteni, legyen szó a kiberbiztonságról vagy az összetett 

katonai műveletekről. Az Európai Védelmi Alap már foglalkozik a digitális technológiák legfontosabb 

alkalmazásaival. Az eddigieknél többet kell tennünk azért, hogy az EDTIB a legkorszerűbb megoldásokat 

kínálhassa fegyveres erőink számára. Ezért elő kívánom mozdítani a védelmi innovációba történő, ezirányú uniós 

beruházást. 

Megfelelő szintű beruházás nélkül nem létezik sem védelmi felkészültség, sem virágzó egységes piac, sem EDTIB. 

Második célkitűzésem tehát az lenne, hogy minden lehetséges módon és eszközzel támogassuk az európai védelmi 

iparba történő beruházások szintjének jelentős növekedését. A tagállamok részéről intenzívebb beruházásra van 

szükség ahhoz, hogy a következő évtized során gyors ütemben pótolhassuk a védelmi beruházások területén 

mutatkozó, több mint 400 milliárd EUR összegű hiányt. Nemcsak több beruházásra van szükségünk, hanem 

jobbakra is, amelyek együttműködéseken keresztül, az EDTIB javát szolgálva, a méretgazdaságosság szempontjai 

szerint valósulnak meg. 

Ezért nagyobb, hatékonyabb és együttes kiadásokat kell terveznünk. Tekintettel az Európa előtt álló biztonsági 

kihívásokra, bízom abban, hogy a tagállamok és az Európai Parlament támogatni fogják ezt a megközelítést. 
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Az EDIP modell továbbfejlesztésével az EU támogatásának ki kell terjednie az EDTIB versenyképességét 

támogató valamennyi beavatkozási logikánkra, nevezetesen az együttműködésen alapuló kutatás és fejlesztés, a 

termelő beruházások és a közös beszerzések előmozdítására. 

Kooperatívabb és összehangoltabb kiadásokra van szükség. E tekintetben mindenkor arra ösztönözném a 

tagállamokat, hogy teljes mértékben használják ki az uniós szintű meglévő kezdeményezéseket és kereteket, 

ideértve az Európai Védelmi Ügynökség (EDA) által kidolgozottakat és irányítottakat is. Példának okáért a 

koordinált éves védelmi szemle (CARD), az állandó strukturált együttműködés (PESCO) és a képességfejlesztési 

terv (CDP) éppen arra szolgál, hogy irányítsa és megkönnyítse a tagállamok védelmi együttműködését. Hiszem, 

hogy a Bizottság szolgálatai, az EDA és az Európai Külügyi Szolgálat közötti szoros együttműködés 

kulcsfontosságú lesz az uniós védelmi kezdeményezésekkel kapcsolatos koherencia biztosítása terén. 

A virágzó európai védelmi technológiai és ipari bázis azonban csak akkor járulhat hozzá érdemben a védelmi 

készültséghez, ha a legszélsőségesebb katonai események bekövetkezése esetén is képes megállni a helyét. A 

védelmi ipar értelmét veszti, ha nem képes a tagállamok ellátására olyankor, amikor arra a legnagyobb szükség 

volna. Harmadik célkitűzésem ezért az lenne, hogy jelentősen fokozzuk az EDTIB általános rezilienciáját. Ez azt 

jelenti, hogy tartóssá kell tenni az európai védelmi vállalatok kritikus fontosságú nyersanyagokhoz, 

alkotóelemekhez és technológiákhoz való hozzáférését; ki kell építeni az egységes piac szilárd irányítását; 

valamint fel kell számolni a védelmi ipari termékek használatára vonatkozó korlátozásokat. Ez utóbbival 

kapcsolatban fontos hangsúlyozni, hogy az EDIP célja a szükséghelyzeti intézkedéseken túlmutató, hosszú távú, 

strukturális projektek támogatása. Ezért úgy vélem, hogy az Európai Védelmi Alap tervezetén alapuló 

támogathatósági feltételek megfelelőek védelmi felkészültségünk és hatékonyságunk javításához. 

A védelemért és az űrpolitikáért felelős biztosként együtt fogok működni a társjogalkotókkal az EDIP-

intézkedések végrehajtása érdekében, beleértve az ellátásbiztonsági rendszert is. Ez a rendszer nemcsak a 

tagállamokat védi majd, de az ipart is segíteni fogja abban, hogy hozzáférjen a védelmi termékek előállításához 

szükséges erőforrásokhoz. Az Európai Parlament támogatása kulcsfontosságú ahhoz, hogy megvalósulhasson ez 

a rendszer, amely rugalmas válságkezelési terv révén hozzá fog járulni az ellátási lánc zavarainak elhárításához. 

A fenti célkitűzések egyike sem érhető el azonban átfogó jellegű és mindenkorra érvényes negyedik célkitűzésem 

nélkül: ez pedig az uniós szintű védelemmel kapcsolatban a szolidaritás és az európai együttműködés valódi 

szellemének megteremtése. Ennek nemcsak abban kell megnyilvánulnia, hogy a tagállamok között általánossá 

válik az együttműködés a védelmi beruházások terén, hanem abban is, hogy amikor csak lehetséges, az ellátási 

láncok európaivá tétele révén ténylegesen megvalósuljon az inkluzivitás. 

Végezetül a szolidaritási elv legnyilvánvalóbb, legegyértelműbb kifejeződésének annak a feltétlen támogatásnak 

kell lennie, amelyet Ukrajna számára biztosítunk, és a jövőben is biztosítani fogunk. Ez lenne az ötödik 

célkitűzésem, amely egyben a legsürgetőbb is: mozgósítsuk minden erőnket és energiánkat annak érdekében, hogy 

Ukrajna megnyerje a háborút. E tekintetben a rövid távú prioritás az Ukrajna védelmi ipari képességeinek 

bővítéséhez nyújtott támogatás felgyorsítása, amelyet az ukrán és az uniós védelmi és űripar integrációja, Ukrajna 

számára az egyéb uniós támogatási eszközökhöz való hozzáférésnek az EDIP keretében történő biztosítása, 

valamint az űrtechnológiai területeken folytatott ipari együttműködés előmozdítása révén lehet elérni. Az EDIP 

további céljai között szerepel az ukrán védelmi ipar újjáépítésének, helyreállításának és korszerűsítésének 

támogatása, bár erre nézve egyelőre nem áll rendelkezésre költségvetési előirányzat. 

Ezért együtt fogok működni a Parlamenttel és a tagállamokkal annak érdekében, hogy megvalósítható megoldást 

találjunk az EDIP keretében javasolt Ukrajna-támogatási eszköz megfelelő finanszírozására. Figyelembe véve az 

Önök intézményének korábbi álláspontjait, feltételezem, hogy pozitívan tekintenének erre a célkitűzésre, 

amennyiben a Tanács elfogadná azt.  

Ez az átfogó megközelítés nemcsak Ukrajna védelmi képességeinek azonnali megerősítését szolgálná, de 

megteremtené az ukrán védelmi és űripar hosszú távú integrációjának és korszerűsítésének alapjait is az európai 

kereteken belül. 

 

 

8. Hogyan tervezi konkrétan biztosítani az EU stratégiai autonómiáját az űrágazatban és előmozdítani az EU 

globális szereplőként betöltött szerepét? Milyen intézkedéseket fog hozni a versenyképes európai űripar további 

fejlesztése érdekében? Hogyan fogja biztosítani, hogy az uniós űrágazat kielégítse az űrtechnológiák iránti uniós 

belső keresletet? Hogyan fogja biztosítani a kkv-k és a kis méretű, közepes piaci tőkeértékű vállalatok ellátási 
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láncokba való integrációját? Mivel magyarázná az EU, az USA és más országok közötti ipari fejlődésbeli 

különbségeket az ágazatban? Mi az elképzelése a jövőbeli uniós űrjogszabályról? Milyen intézkedéseket kell annak 

tartalmaznia, és mikor terjesztik elő? Hogyan fogja kezelni a világűrhöz való hozzáférés jelenlegi kérdését, és mi 

lesz az uniós hordozórakéta-politika tartalma, beleértve az alternatív indítási képességeket is? Hogyan fogja 

kezelni a világűr fenntartható használatával kapcsolatos kihívásokat? 

Az EU globális űrhatalom, amely világszinten vezető szerepet játszik mind a Föld-megfigyelésben (a Kopernikusz 

kiemelt programnak köszönhetően), mind a műholdas navigációban (a Galileo révén). Elkötelezettek vagyunk 

amellett, hogy továbbra is erős globális szereplők maradjunk az űrtechnológia terén.  

Ugyanakkor az elmúlt években az EU elvesztette vezető piaci pozícióját, és mivel növelte függőségét számos 

űrtechnológiai területen, az uniós űripar nehezen tud versenyképes maradni. Az űripar domináns globális 

szereplője az Egyesült Államok, amely jól tud élni a rendkívül integrált nemzeti stratégia és a stabil beruházási 

ökoszisztéma előnyeivel. Számokban kifejezve, az Egyesült Államok ötször annyit fektet be, mint az EU, 

miközben Kína beruházása hamarosan a duplája lesz az EU űrköltségvetésének. Ez igen jelentős uniós lemaradást 

jelez a beruházások terén.  

Ennek fényében úgy vélem, hogy az erős és innovatív uniós űripar előmozdításához három fő elemre van szükség. 

Először is, az EU-nak erősítenie kell az európai intézményi keresletet az ágazat növekedésének ösztönzése, 

valamint annak lehetővé tétele érdekében, hogy az ágazatok és a kkv-k növekedjenek, és fejlesszék a megbízható 

és reziliens uniós ellátási láncokat. Másodszor, az EU-nak össze kell hangolnia az űrkutatásba és -fejlesztésbe 

történő uniós beruházásokat a kívánt ambíciószinttel, és növelnie kell e beruházások hatékonyságát. Harmadszor, 

az EU-nak ki kell használnia az űrpolitika és a védelem közötti szinergiákat a kompatibilis civil és katonai 

űrprogramok előmozdítása révén.  

Az EU-nak meg kell erősítenie a világűrhöz való autonóm hozzáférését a felbocsátási szolgáltatásokkal 

kapcsolatos megoldások diverzifikálása, a verseny fokozása, valamint a felbocsátási szolgáltatások erőteljes 

kínálatának kialakítása révén, többek között a védelmi szükségletek kielégítése érdekében.  

Egyrészt össze kell vonnunk az EU, az Európai Űrügynökség és a tagállamok európai intézményi igényét a 

felbocsátási kapacitások iránt. Nagyobb belső keresletet kell teremtenünk az uniós felbocsátási szolgáltatások 

támogatása érdekében. Mindenekelőtt digitális platformot kell létrehozni az információk megosztására, valamint 

a keresletösszevonás és a közös közbeszerzések előmozdítására. Másrészt új közbeszerzési mintázatok révén 

támogatnunk kell új felbocsátási megoldások kidolgozását, és elő kell mozdítanunk az áttörést jelentő innovációt. 

Harmadszor, támogatnunk kell az EU kritikus infrastruktúráját, különösen a tesztelő létesítményeket és 

rakétakilövő állomásokat.  

A nagyvállalatok mellett a kis- és középvállalkozások is fontos szerepet játszanak az űrgazdaságban. Jelenleg 

mintegy 400–500 kkv teljesít hozzájárulást az európai űrellátási lánchoz. Azt is látjuk, hogy a New Space ágazat 

induló innovatív vállalkozásai egyre több áttörést hozó technológiát, új üzleti modelleket és a korábbiaknál 

költséghatékonyabb megoldásokat fejlesztenek ki. Meggyőződésem, hogy teljes mértékben ki kell aknáznunk ezen 

induló vállalkozások és kkv-k innovációs potenciálját. Lehetőséget kell biztosítanunk arra, hogy terjeszkedjenek, 

növekedjenek és megbízható beszállítóvá váljanak. Tovább kell alakítanunk közbeszerzési szabályainkat és 

eljárásainkat annak érdekében, hogy azok gyorsabbak, dinamikusabbak és az innovatív induló vállalkozások és a 

kkv-k számára kedvezőbbek legyenek. Fontos a nagyobb kockázatvállalási hajlandóság is.  

Biztosi kinevezésem esetén a CASSINI kezdeményezésre kívánok építeni, amely bővíti az európai New Space 

vállalatok innovációs potenciálját. Javítanunk kell az induló innovatív vállalkozások és a kkv-k közbeszerzéshez 

való hozzáférését az uniós űrprogram teljes spektrumában, intézkedéseket kell hoznunk egy dinamikusabb 

közbeszerzési eszköz létrehozására, és javítanunk kell a gazella és növekvő innovatív vállalkozásokat támogató, 

terjeszkedéshez szükséges tőkéhez való hozzáférést az EU-ban.  

A jövőbeli uniós űrjogszabály kulcsfontosságú lesz e megközelítés alkalmazásában azáltal, hogy létrehozza az 

egységes űrpiacot és előmozdítja az uniós űripari versenyképességet. Kötelező érvényű követelményeket kell 

tartalmaznia az űrbeli műveletek biztonságára, rezilienciájára és fenntarthatóságára vonatkozóan, mind a 

műholdakra, mind a hordozórakétákra kiterjedően, valamint érdemi intézkedéseket kell bevezetnie az új piacok 

fejlődésének előmozdításához, például az űrben végzett üzemeltetések és szolgáltatások tekintetében, illetve a 

világűr kiberbiztonsága érdekében. 
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Ezeket az erőfeszítéseket aktív uniós tájékoztatásnak kell kísérnie, akár a stratégiai partnerek viszonylatában, 

kétoldalúan, akár – például az Egyesült Nemzetek Szervezetének bevonásával – többoldalúan, hogy világszerte 

előmozdítsuk az uniós normákat, értékeket és prioritásokat.  

Összefoglalva, úgy vélem, hogy globális űrhatalomként betöltött pozíciónk megszilárdítása, a világűrben való 

cselekvési szabadságunk megőrzése és stratégiai autonómiánk biztosítása érdekében az EU-nak a következő 

stratégiai kapacitásokra van szüksége: 1. a világűr hasznosítása a Földön – amelyet a Galileo, a Kopernikusz és – 

hamarosan – az IRIS2 kiemelt űrpolitikai kezdeményezésekkel fogunk megvalósítani; 2. a világűrhöz való 

hozzáférés – amit tovább fogunk fejleszteni; 3. a világűr megfigyelése – amit ki fogunk terjeszteni; és 4. a 

világűrben végzett tevékenységek – amelyeket fel fogunk gyorsítani.  

 

A Közlekedési és Idegenforgalmi Bizottság kérdése 

9. A vonatkozó megbízólevél szerint Ursula von der Leyen elnök megbízta a jövőbeli közlekedési biztost, hogy 

erősítse tovább a kettős felhasználású közlekedési folyosókat a transzeurópai hálózat egészében, valamint 

működjön együtt a tagállamokkal a katonai mobilitás megerősítése érdekében. Ezeket a prioritásokat a jövőbeli 

védelmi és űrpolitikai biztos megbízólevele is megemlíti. Az EU előtt álló jelenlegi geopolitikai kihívásokra való 

tekintettel milyen intézkedéseket kíván tenni a jövőbeli közlekedési biztossal együttműködésben e célkitűzések 

elérése érdekében? Hogyan támogatná a közlekedési infrastruktúra kettős felhasználását kutatás-fejlesztés révén, 

többek között közös vállalkozások és a köz- és magánszféra közötti partnerségek révén? 

A jelenlegi geopolitikai helyzetre gondolva, a határainkon zajló háború kapcsán hadd húzzam alá mindenekelőtt a 

katonai mobilitás fontosságát. Az Önök intézménye hasonlóképpen ítéli meg ezt, hiszen azt javasolták, hogy a 

transzeurópai közlekedési (TEN-T) hálózat infrastruktúrájának kiépítésekor vagy korszerűsítésekor a tagállamok 

vegyék figyelembe a katonai mobilitási igényeket.  

A válságra való reagálás és az Unió felkészültségéhez való hozzájárulás – többek között Ukrajna katonai 

segítségnyújtással történő támogatása, valamint az elrettentési képesség fenntartása – érdekében a tagállamoknak 

képeseknek kell lenniük arra, hogy fegyveres erőiket és felszereléseiket megfelelő ütemben és nagyságrendben 

mozgassák. Véleményem szerint három fő elemre kell összpontosítanunk: a kettős felhasználású infrastruktúrára, 

a szabályozási szempontokra és a rezilienciára.  

Bár az EU-n belül már jelentős előrelépés történt, úgy vélem, hogy fel kell gyorsítanunk intézkedéseinket. A kettős 

felhasználású közlekedési infrastruktúrába az EU eddig 1,79 milliárd EUR-t ruházott be. Ezek a projektek 

elősegítik annak lehetőségét, hogy katonai mobilitási folyosók épüljenek ki az európai TEN-T hálózat mentén. 

Amennyiben megerősítenek védelemért és űrpolitikáért felelős biztosi tisztségemben, együtt fogok működni a 

fenntartható közlekedésért és turizmusért felelős biztossal abban, hogy a katonai mobilitást szolgáló 

infrastruktúrára is kiterjedjenek azok az erőfeszítések, amelyek a következő többéves pénzügyi keretben a 

védelemmel kapcsolatos beruházások elegendő költségvetési forrással történő támogatását célozzák.  

Le kell vonnunk a tanulságokat Ukrajna esetéből, és fel kell fejlesztenünk a katonai mobilitási infrastruktúrát oly 

módon, hogy az lefedjen minden logisztikai aspektust az elosztópontoktól az üzemanyag- és pótalkatrész-ellátáson 

át a javítási kapacitáson keresztül a lőszerek rendelkezésre állításáig. Az EU védelmi felkészültsége attól függ, 

hogy ezek az erőforrások rendelkezésre állnak-e a folyosók mentén, lehetővé téve a gyors és hatékony műveleteket. 

Az üzemanyag-infrastruktúrára vonatkozó közelmúltbeli felülvizsgálat pozitív lépést jelent ebben az irányban. 

Az uniós finanszírozású kutatás-fejlesztés már most is támogatja a katonai mobilitási infrastruktúra fejlesztését. 

Az Európai Védelmi Alap jelenleg három projektet futtat, amelyek többek között a biztonságos katonai mobilitási 

információcserét szolgáló digitális rendszer kifejlesztésével (9 millió EUR), valamint a stabil légijármű-

platformról és a jövőbeli európai stratégiai légi szállítási képességről szóló tanulmányok készítésével (20 millió 

EUR) kapcsolatosak.  

A kutatás és fejlesztés szintén fontos szerepet játszhat a katonai infrastruktúra rezilienciájának és biztonságának 

biztosításában. Látom annak lehetőségét is, hogy az Európai Védelmi Alap nagyobb részt vállaljon a katonai 

mobilitási infrastruktúra fejlesztésére és védelmére vonatkozó megoldások kidolgozásában.  
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Az infrastruktúra azonban önmagában nem képes biztosítani a katonai erők gyors és akadálytalan mozgását 

Európán belül és kívül. Vannak olyan szabályozási, jogi, biztonsági és politikai megfontolások és érzékenységek, 

amelyek hátráltatják az európai katonai mobilitás fejlődését.  

Alapvető fontosságú, hogy folyamatosan beruházzunk a multimodális, határokon átnyúló kettős felhasználású 

infrastruktúrába és logisztikába. Elszántabban fogunk dolgozni az akadályok felszámolásán, és magasabb szintre 

fogjuk emelni a katonai mobilitást: itt az ideje, hogy bátor megoldások szülessenek, mivel egyre nagyobb 

fenyegetéssel kell számolnunk a határaink mentén. Az ezzel összefüggő kritikus rövid és középtávú fellépés a 

katonai mobilitás átfogó katonai logisztikai erőforrássá való átalakítása lesz. Amennyiben az Európai Parlament 

megerősíti kinevezésemet, törekedni fogok e célok elérésére, különösen a mobilitási folyosók fejlesztésével és az 

e téren fennálló szabályozási szűk keresztmetszetek felszámolásával. 

Végezetül segíteném a fenntartható közlekedésért és turizmusért felelős biztost a katonai mobilitási cselekvési terv 

végrehajtásában, erőteljesen támogatva a katonai mobilitási projekteket és az esetleges jövőbeli kiemelt katonai 

mobilitási folyosók ügyét. 

 

A Biztonság- és Védelempolitikai Albizottság kérdése 

10. A Draghi-jelentés többek között hangsúlyozta az európai védelmi beruházások szükségességét. A védelemért 

és az űrpolitikáért felelős első biztosként az Ön feladata lesz annak biztosítása, hogy a védelem tükröződjön a 

jelenlegi éves költségvetések és a következő többéves pénzügyi keret prioritásaiban, amelyekről a jelenlegi 

jogalkotási ciklusban tárgyalnak és amelyeket ennek során fogadják el. Hogyan fogja biztosítani, hogy a védelem 

valódi prioritássá váljon ebben a folyamatban, és különösen azt, hogy az EDF, az EDIP, valamint az EDIS 

valamennyi utódjavaslata rövid és hosszú távon megfelelő finanszírozásban részesüljön, beleértve azt is, hogy mi 

az Ön véleménye a védelem egyéb finanszírozási módjainak feltárásáról, amilyenek például a saját források, a 

magánberuházások tőkeáttételének támogatására irányuló javaslatok, így az Európai Beruházási Bank 

alapokmányának reformja, a befagyasztott orosz vagyoni eszközök és az eurókötvények felhasználása. 

A Draghi-jelentés rámutat az európai védelmi technológiai és ipari bázis (EDTIB) versenyképességét befolyásoló 

különböző strukturális hiányosságok együttes meglétére. A jelentés a problémák között említi a védelmi 

közkiadások alacsony szintjét (az EU 27 tagállamának együttes védelmi kiadása jelenleg az Egyesült Államok 

összesített védelmi kiadásainak mintegy harmadát teszi ki, miközben Kína egyre nagyobb ütemben költ védelmi 

célokra), valamint azt, hogy korlátozott a finanszírozáshoz való hozzáférés. Ez utóbbival kapcsolatban meg kell 

említeni, hogy Európai Beruházási Bank (EBB) – noha nemrég jelentősen növelte a kettős felhasználású 

technológiák és a biztonsági és védelmi iparban működő kkv-k támogatását – olyan hitelezési politikát folytat, 

amely továbbra sem engedi meg a lőszerek és fegyverek, valamint a kizárólag katonai/rendőrségi felhasználásra 

szánt felszerelések vagy infrastruktúra finanszírozását.  

Ami a közfinanszírozást és a beruházásokat illeti, a védelemért és az űrpolitikáért felelős biztosként való 

kinevezésem esetén azon fogok munkálkodni, hogy az Unió költségvetésében rendelkezésre álló források a lehető 

leghatékonyabban kerüljenek felhasználásra. Ez azt jelenti, hogy először is dönteni kell a védelmi kiadások 

prioritásairól, másodszor pedig meg kell vitatni, hogy e prioritások közül melyek igényelnek uniós szintű közös 

finanszírozást, ha azt akarjuk, hogy rövidebb időn belül és alacsonyabb ráfordítással valósuljanak meg.  

Az európai védelem jövőjéről szóló fehér könyv, amelyet megbízatásom első 100 napján az Unió külügyi és 

biztonságpolitikai főképviselőjével együtt fogok bemutatni, meg fogja határozni a beruházási igényeket, 

felkészítve az EU-t és a tagállamokat a legszélsőségesebb katonai eseményekre.  

Ami azt a kérdést illeti, hogy miként lehet ezeket az igényeket a jelenlegi uniós költségvetésből finanszírozni, 

fontos emlékeztetni arra, hogy az európai védelmi ipari program (EDIP) gyors elfogadása 1,5 milliárd EUR-t 

szabadítana fel, hozzájárulva mindenekelőtt az EU védelmi ipari készültségéhez. Megoldást kell találnunk az 

Ukrajna támogatását célzó eszköz EDIP keretében történő megfelelő finanszírozására is. 

Emellett a védelemért és az űrpolitikáért felelős biztosként gondoskodnék az európai védelmi ipar 

együttműködésen alapuló beszerzés keretében történő megerősítését szolgáló eszköz (EDIRPA) és a lőszergyártás 

támogatásáról szóló jogszabály (ASAP) gyors végrehajtásáról is.  
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Védelmi felkészültségünk megerősítése érdekében ezt a kultúrát általánosan érvényesítenünk kell az uniós 

szakpolitikákban, és foglalkoznunk kell a finanszírozáshoz való hozzáférés kérdésével. A finanszírozási 

alternatívák kihívást jelentenek, hiszen vagy további nemzeti hozzájárulásokat kell bevonnunk az uniós 

költségvetésbe, vagy megállapodásra van szükség új uniós saját forrásokról. A védelmi beruházásokkal 

kapcsolatos új célzott forrásbevonási program ugyancsak további nemzeti hozzájárulásokkal vagy új saját 

forrásokkal számol a jövőbeli törlesztések fedezésére.  

A korlátozott mozgástér miatt nagy jelentősége van a védelmi célú magánberuházások ösztönzésének a közös 

védelmi projektek, valamint a védelmi innováció finanszírozása és a kockázatcsökkentés terén. Amint azt 

megbízólevelemben is kifejtettem, e cél elérésében fontos szerepet fog játszani az EBB-vel, illetve más pénzügyi 

intézményekkel és magánbankokkal folytatott intenzív együttműködés.  

Az EBB részéről a hitelezési politika megváltoztatása, valamint a mélytechnológiát – például az űrtechnológiát – 

támogató nagyobb kockázatvállalás jelentős előnyökkel járna az európai védelmi ipar számára. Nemcsak 

forrásokat szabadítana fel, de szükséges jelzést is küldene a piac többi szereplőjének.  

Az európai védelmi ipari stratégia (EDIS) konkrét intézkedéseket javasol a meglévő akadályok elhárítására, többek 

között az uniós fenntartható finanszírozási keret védelmi célú alkalmazására vonatkozó iránymutatás, valamint a 

pénzügyi ágazattal folytatott magas szintű párbeszéd kialakítása terén. Azon kívánok munkálkodni, hogy a 

fenntartható finanszírozási keret nagyobb hangsúlyt helyezzen az EU szuverenitására, rezilienciájára és 

biztonságára. 

A javasolt EDIP magában foglalja a védelmi ellátási láncok átalakításának felgyorsítására szolgáló alapot (FAST), 

amelynek célja, hogy megkönnyítse a védelmi ágazatban működő kkv-k és a kis méretű, közepes piaci tőkeértékű 

vállalatok finanszírozáshoz való hozzáférését. Ha ezen erőfeszítéseken túlmenően az EBB-t is sikerül meggyőzni, 

hogy csökkentse vagy akár meg is szüntesse a hitelezési politikájára jellemző, védelmi vonatkozású 

korlátozásokat, akkor Unió-szerte támogatóbb környezet fog létrejönni a védelmi beruházások és az innováció 

számára. 

Ami a hosszabb távú perspektívát illeti, jelentősen fokoznunk kell a védelmi K+F-be történő állami és 

magánberuházásokat. Az EU számára követendő példa lehet az egyesült államokbeli Fejlett Védelmi Kutatási 

Projektek Ügynöksége (DARPA). Megvizsgálhatnánk egy hasonló, a védelmi képességek forradalmasítására 

képes megközelítés lehetőségét uniós szinten, a magas kockázatú, nagy megtérülésű kutatási projektekre 

összpontosítva. Egy ilyen kezdeményezés bátorítaná a kritikus területekre irányuló élvonalbeli kutatást, 

előmozdítaná az áttörést jelentő innovációt, és biztosítaná Európa technológiai szuverenitását a védelmi ágazatban. 

E szemlélet magunkévá tételével felgyorsíthatnánk a forradalmi technológiák kifejlesztését, áthidalhatnánk az 

alapkutatás és a katonai alkalmazások közötti szakadékot, és az EU megőrizhetné versenyelőnyét a gyorsan változó 

globális biztonsági környezetben. Ez az erőfeszítés kiegészítené meglévő kezdeményezéseinket, és tovább 

erősítené az európai védelmi technológiai és ipari bázist. 

Mindezeken túlmenően védelmi iparunknak inspirálódnia kell űriparunk eredményeiből különösen a közös 

fejlesztés, a csúcstechnológia, az innováció, valamint az EU-n belüli és azon kívüli szolgáltatásnyújtás terén. A 

tapasztalatok hasznosításával hasonló sikereket érhetünk el a védelmi ágazatban, előmozdítva az innovációt, az 

együttműködést és a stratégiai autonómiát. 

Végezetül: előttünk áll a következő többéves pénzügyi keret meghatározása és a megfelelő finanszírozási eszközök 

kialakítása. A védelem területének itt kiemelt szerephez kell jutnia.  

Először is át kell gondolnunk, hogy mit akarunk finanszírozni, hogy meg tudjuk határozni, hogyan lehet a 

legjobban elérni a célokat és maximalizálni a gyakorlati eredményeket. A finanszírozás így lesz igazán hatékony.  

Amennyiben megerősítést nyerek védelemért és űrpolitikáért felelős biztosi tisztségemben, szorosan együtt fogok 

működni a költségvetésért, a csalás elleni küzdelemért és a közigazgatásért felelős biztossal annak érdekében, 

hogy ezek az elemek figyelembevételre kerüljenek a többéves pénzügyi keretre vonatkozó, jövő évben esedékes 

javaslat előkészítése során.  

Az erős európai védelmi technológiai és ipari bázis az európai védelmi unió sarokköve. Össze kell fognunk az 

uniós iparpolitika megerősítése és a védelmi ágazat támogatásának előmozdítása érdekében, komoly súlyt fektetve 

a nagyobb volumenű, jobb minőségű és közösen végrehajtott beruházásokra.  


